

# 経済安全保障下の日中台関係： 地経学から見た地域経済統合

李世暉

(国立政治大学国際事務学院教授)

## 【要約】

2018年に緊張が高まった米中貿易戦争は、ハイテク産業をめぐって、米中がグローバル競争を展開し、相容れない2つの国際基準が併存する結果となった。ハイテク冷戦の下、主要各国は地経学的な観点から、国家利益を達成するための主要なチャンネルは、経済協力を政治や安全保障分野における協力に発展させることにあると認識している。CPTPP等の高水準の地域経済統合メカニズムは、国家が優位なポジションを維持できるか、優位で重要な舞台を獲得できるかを決定するもので、中日台の相互関係における重要な変数になる。本研究では、経済安全保障をめぐって、今後の日中台関係の発展に影響を与える重要なポイントに、①中国包囲網の形成、②ハイテク冷戦とデカップリング、③地域経済統合の発展、④「72年体制」をベースとした交流の緩みの4点があることを明らかにする。

キーワード：CPTPP、地経学、経済安全保障、ハイテク冷戦

# 經濟安全保障下の日中台關係： 地緣經濟觀點下的區域經濟整合

李世暉

(國立政治大學國際事務學院教授)

## 【摘要】

2018 年開始升高的美中貿易戰，將科技產業捲入美國與中國的全球競爭，形成兩套不相容的國際標準。在此科技冷戰下，各主要國家均從地緣經濟的觀點出發，認為達成國家利益的主要途徑是從經濟合作擴散至政治及安全領域的合作。而 CPTPP 等高規格的區域經濟整合機制，是決定國家維持優勢或取得優勢的重要舞台，也是影響中國、日本與台灣互動關係的重要變數。本研究發現，圍繞著經濟安全保障，影響未來日中台關係的發展有下列幾個關鍵。第一是對中國包圍網的成形；第二是科技冷戰與脫鉤斷鏈；第三是區域經濟整合的發展；第四是「72 體制」互動基礎的鬆動。

關鍵字：CPTPP、地緣經濟、經濟安全保障、科技冷戰

# Japan-China-Taiwan Relations in the Context of Economic Security: Regional Economic Integration From a Geo-economics Perspective

*Shih-Hui Li*

Professor, College of International Affairs, National Chengchi University

## 【Abstract】

The escalating U.S.-China trade war since 2018 has drawn the technology industry into a global competition between the United States and China, resulting in two incompatible sets of international standards. In this tech cold war, major countries have all approached it from a geo-economics perspective, believing that the primary pathway to achieving national interests is through expanding cooperation from the economic realm to the political and security domains. High-standard regional economic integration mechanisms such as the CPTPP play a crucial role in determining whether a country can maintain its advantage or gain an edge, and they also serve as significant variables influencing the interactions among China, Japan, and Taiwan.

This study identifies several key factors affecting the future development of Japan-China-Taiwan relations in the context of economic security. The first factor is the shaping of a containment network around China. The second factor is the tech cold war and the decoupling of supply chains. The third factor is the development of regional economic integration mechanisms. The fourth factor is the changing dynamics underlying the “72 System” interaction.

**Keywords:** CPTPP, geo-economics, economic security, tech cold war

## 〈参考文献〉

- NHK、2021「RCEP 10 か国であす発効 貿易拡大で経済押し上げ効果期待」『NHK WEB NEWS』12月31日、<https://www3.nhk.or.jp/news/html/20211231/k10013411011000.html> (閲覧日：2023/7/29)。
- NHK. 2021. “RCEP 10 kakoku de asu hakko, boeki kakudai de keizai oshiage koka kitai” [RCEP is to Become Effective Tomorrow. It is Expected to Boost the Economy through Trade Expansion]. *NHK WEB NEWS*. December 31 (Accessed on July 29, 2023).
- 外務省、2022『令和四年版外交青書』東京：外務省。  
Ministry of Foreign Affairs of Japan. 2022. *Reiwa 4 nenban gaiko seisho [Diplomatic Bluebook 2022]*. Tokyo: Gaimusyo.
- 木内登英、2022「RCEP と経済安全保障政策が促す日本企業のサプライチェーン再構築」『NRI』1月21日、<https://www.nri.com/jp/knowledge/blog/1st/2022/fis/kiuchi/0121> (閲覧日：2023/7/29)。
- Kiuchi, Takahide. 2022. “RCEP to keizai anzen hosho seisaku ga unagasu nihon kigyo no sapuraichen saikochiku” [RCEP and Economic Security Policies Induce Japanese Enterprises to Rebuild Their Supply Chains]. *NRI*. January 21 (Accessed on July 29, 2023).
- 言論NPO、2022『第18回日中共同世論調査 日中世論比較結果』、<https://www.genron-npo.net/world/archives/13950.html> (閲覧日：2023/7/29)。
- The genron NPO. 2022. *Dai 18 kai nitchu kyodo seron chosa, nitchu seron hikaku kekka [The 18th Japan-China Joint Public Opinion Survey: Comparison on Survey Results Conducted in Japan and in China]* (Accessed on July 29, 2023).
- 菅原淳一、2023「日本企業の欧州事業にも影響、『欧州経済安全保障戦略』で示された5つのP」『JB Press』6月29日、<https://jbpress.ismedia.jp/articles/-/75809> (閲覧日：2023/7/29)。
- Sugawara, Junichi. 2023. “Nihon kigyo no oshu jigyo nimo eikyo ‘oshu keizai anzen hosho senryaku’ de shimesareta 5 tsuno P” [The 5 Ps Outlined in the European Economic Security Strategy Will Also Affect Japanese Enterprises’ Businesses in Europe]. *JB Press*. June 29 (Accessed on July 29, 2023).
- 田辺智子、2005「東アジア経済統合をめぐる論点」『調査と情報』489：1-10。  
Tanabe, Satoko. 2005. “Higashiajia keizai togo wo meguru ronten” [Issues Regarding the East Asian Economic Integration]. *Chosa to Joho [Issue brief]*, 489: 1-10.
- 日本台湾交流協会、2022『2021年度対日世論調査』3月18日、[https://www.koryu.or.jp/Portals/0/culture/%E4%B8%96%E8%AB%96/2021/2021\\_seron\\_shosai\\_JP2.pdf](https://www.koryu.or.jp/Portals/0/culture/%E4%B8%96%E8%AB%96/2021/2021_seron_shosai_JP2.pdf) (閲覧日：2023/7/29)。
- Japan-Taiwan Exchange Association. 2022. *2021 nendo tainichi seronchosa [The 2021 Opinion Survey on Taiwanese People’s Views toward Japan]*. March 18 (Accessed on July 29, 2023).
- BBC、2021「中国申請加入CPTPP 北京為何要『偏向虎山行』」『BBC NEWS』9月

- 17 日、<https://www.bbc.com/zhongwen/trad/business-58596046> (査閲時間：2023/7/29)。
- BBC. 2021. “Zhongguo shenqing jiaru CPTPP beijing weihe yao ‘pianxiang hushan xing’” [China Applies to Join CPTPP. Why Beijing is to “Take a Risk Despite Knowing the Dangers”]. *BBC NEWS*. September 17 (Accessed on July 29, 2023).
- 中華台北 APEC 研究中心、2011 「從 TPP 的特點與美國加入的動因看亞太政經現勢」『APEC 通訊』139：8-10。
- Taiwan’s APEC Study Center. 2011. “Cong TPP de tedian yu meiguo jiaru de dongyin kan yatai zhengjing xianshi” [Looking at the Current Asia-Pacific Political and Economic Posture from the Characteristics of TPP and the U.S. Motivation to Join]. *APEC tongxun*, 139: 8-10.
- 史丹等、2017『經濟發展方式轉變與中國經濟安全』北京：經濟管理出版社。
- Shi, Dan, et al., 2017. *Jingji fazhan fangshi zhuanbian yu zhongguo jingji anquan* [The Transformation of Economic Development Pattern and China’s Economic Security]. Beijing: Economy & Management Publishing House.
- 李世暉、2020 「科技冷戰下的台日科技與產業互動模式」李世暉、陳文甲編著『當代日本的政治與經濟』：15-30、台北：翰蘆。
- Li, Shih-hui. 2020. “Keji lengzhan xia de tairi keji yu chanye hudong moshi” [The Interaction Model of Taiwan-Japanese Technology and Industry in the Technology Cold War]. Shih-hui Li, and Wen-chia Chen, eds., *Dangdai riben de zhengzhi yu jingji* [Politics and Economy of Contemporary Japan], pp. 15-30. Taipei: Hanlu.
- 李世暉、2021a 「地緣科技下的日本 CPTPP 戰略思維」施正鋒主編『區域經濟整合的趨勢』：79-96、台北：翰蘆。
- Li, Shih-hui. 2021a. “Diyuan keji xia de riben CPTPP zhanlüe siwei” [Japan’s CPTPP Strategic Thinking in the Geotechnology]. Zheng-feng Shi, ed., *Quyü jingji zhenghe de qushi* [The Trend of Regional Economic Integration], pp. 79-96. Taipei: Hanlu.
- 李世暉、2021b 「打造台日科技對話平台 有效推進加入區域組織進程」『中央廣播電臺』11 月 26 日、<https://www.rti.org.tw/news/view/id/2117875> (査閲時間：2023/7/29)。
- Li, Shih-hui. 2021b. “Dazao tairi keji duihua pingtai youxiao tuijin jiaru quyü zuzhi jin Cheng” [Creating the Taiwan-Japanese Technology Dialogue Platform to Effectively Promote the Process of Joining in the Regional Organizations]. *Rti*. November 26 (Accessed on July 29, 2023).
- 李世暉、2022 「CPTPP 架構下的日中韓經貿關係研究」『台灣國際研究季刊』18(2)：75-96。
- Li, Shih-hui. 2022. “CPTPP jiagou xia de rizhonghan jingmao guanxi yanjiu” [Research on Japan-China-Korea Economic and Trade Relations under the CPTPP Framework]. *Taiwan International Studies Quarterly*, 18(2): 75-96.
- 何凡植、2012 「中國對朝鮮半島地緣經濟戰略與其對中國與南北韓關係之影響」『中國

- 大陸研究』55(1)：41-70。
- Ha, Bum-sig. 2012. “Zhongguo dui chaoxian bandao diyuan jingji zhanlüe yu qidui zhongguo yu nanbeihan guanxi zhi yingxiang” [China’s Geo-economic Strategy towards the Korean Peninsula and Its Influence on China’s Relations with the Two Koreas]. *Mainland China Studies*, 55(1): 41-70.
- 洪聖斐、2021 「中國申請加入 CPTPP WSJ：習近平圖破解美國陣線」『Newtalk 新聞』9 月 17 日、<https://newtalk.tw/news/view/2021-09-17/637849>（查閱時間：2023/7/29）。
- Hong, Sheng-fei. 2021. “Zhongguo shenqing jiaru CPTPP, WSJ: Xijiping tupojie meiguo zhenxian” [China Applies to Join the CPTPP. WSJ: Xi Jinping is Trying to Crack the U.S. Front]. *Newtalk*. September 17 (Accessed on July 29, 2023).
- 國家發展委員會、2021 『「加入 CPTPP 對臺灣產業的衝擊一定位、時程規劃與因應」專案報告』9 月 27 日、<https://ws.ndc.gov.tw/001/administrator/10/refile/6889/35278/6d5f487a-4100-474d-a9b9-88b3dfedb53c.pdf>（查閱時間：2023/7/29）。
- National Development Council. 2021. ‘*Jiaru CPTPP dui taiwan chanye de chongji-dingwei, shicheng guihua yu yinying’ zhuanan baogao* [Special Report on “Impacts on Taiwanese Industries after Joining CPTPP: Positioning, Schedule-planning and Responding”]. September 27 (Accessed on July 29, 2023).
- 習近平、2021 「把握新發展階段、貫徹新發展理念、構建新發展格局」『求是網』4 月 30 日、[http://www.qstheory.cn/dukan/qs/2021-04/30/c\\_1127390013.htm](http://www.qstheory.cn/dukan/qs/2021-04/30/c_1127390013.htm)（查閱時間：2023/7/29）。
- Xi, Jin-ping. 2021. “Bawo xin fazhan jieduan, guanche xin fazhan linian, goujian xin fazhan geju” [Understanding the New Development Stage, Applying the New Development Philosophy, and Creating a New Development Dynamic]. *QSTHEORY.CN*. April 30 (Accessed on July 29, 2023).
- 黃欣、2021 「外媒：全球更依賴紅色供應鏈」『工商時報』8 月 7 日、<https://ctee.com.tw/news/china/499330.html>（查閱時間：2023/7/29）。
- Huang, Xin. 2021. “Waimei: Quanqiu geng yilai hongse gongyinglian” [Foreign Media: The World Relies More on Red Supply Chains]. *Gongshang Shibao*. August 7 (Accessed on July 29, 2023).
- Balassa, Bela. 1961. *The Theory of Economic Integration*. London: Allen and Unwin.
- Luttwak, Edward N. 1990. “From Geopolitics to Geoeconomics: Logic of Conflict, Grammar of Commerce.” *The National Interest*, No. 20, pp. 17-23.
- Luttwak, Edward N. 1993. *The Endangered American Dream: How to Stop the United States from Becoming a Third World Country and How to Win the GeoEconomic Struggle for Industrial Supremacy*. New York: Simon and Schuster.
- Nye, Joseph. 2008. *Understanding International Conflicts: An Introduction to Theory and History (7th Edition)*. U.K. Harlow: Longman.